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آغاز ۳۸۲ پروژه بازآفريني شهري
مديرعامل ش��رکت بازآفريني ش��هري 
اي��ران با تش��ريح جزئي��ات مصوبه ۲۳ 
ماده اي س��تاد ملي بازآفريني شهري که 
توسط دولت به تصويب رسيد، اعلام کرد 
که طي س��ه ماه اخير قرارداد ۳۸۲ پروژه 
بازآفريني شهري را در نقاط مختلف کشور 

امضا و آغاز شده است. به گزارش ايسنا، هوشنگ عشايري اظهار کرد: 
خوشبختانه جريان سازي درخصوص بازآفريني شهري آغاز شده است. 
مسوولان هم به جهت اقبال عمومي، بيشتر مورد توجه قرار داده اند. دکتر 
روحاني از روزي که به اين موضوع ورود کردند تاکيد بر اين داشتند که 
مساله بافتهاي ناکارآمد شهري بخصوص در بحث مسکن حل و فصل 
ش��ود. عش��ايري با اعلام اين خبر که ظرف س��ه ماه مصوبه ۲۳ ماده اي 
تدوين و به دولت تقديم شد، گفت: نزديک به ۶۰۰-۷۰۰ نفر ساعت روي 
اي��ن موض��وع بحث و تبادل نظر صورت گرفت. خروجي هاي اصلي اين 
۲۳ ماده تاکيد بر مشارکت مردم است. موضوع ديگر اينکه طرح و برنامه 
از طرف تس��هيل گراني از جنس مردم انجام ش��ود. متولي اصلي اجراي 

برنامه، توسعه گران هستند.

10 هزار مسکن مهر در پرند زيرساخت ندارد
مديرعامل شرکت عمران شهرهاي جديد گفت: 1۰ هزار واحد مسکن 
مهر آماده افتتاح در شهر جديد پرند، نيازمند تأمين زيرساخت هاي مورد نياز 
است. به گزارش روابط عمومي شرکت عمران شهر جديد پرند، حبيب ا... 
طاهرخاني اظهار داشت: حضور نمايندگان باعث بررسي و در نهايت حل 
مشکلات مي شود؛ پرند بزرگ ترين پروژه مسکن مهر در کشور است که 
امروز مسؤولان توانسته اند بخشي از مشکلات اين شهر را حل و فصل 
کنند. وي به مشکلات زيربنايي و روبنايي شهر جديد پرند اشاره کرد و 
افزود: بيش از ۳۰۰ برج بلندمرتبه در پرند وجود دارد اما آتش نشاني اين شهر 
هنوز از امکانات لازم برخوردار نيست؛ همچنين به مدارس، بيمارستان، 
فضاهاي فرهنگي و ... نياز است و براي تحقق شرايط مطلوب، بايد همه 
دستگاه هاي متولي وارد ميدان شوند. معاون وزير راه و شهرسازي با بيان 
اينکه شرکت عمران پرند از منابع داخلي خود براي رفع مشکلات زيربنايي 
و روبنايي استفاده مي کند، ابراز اميدواري کرد نمايندگان مجلس توجه 
ويژه اي به شهر جديد پرند داشته باشند و ساير دستگاه هاي اجرايي نيز 

وظايف خود را در راستاي توسعه اين شهر انجام دهند.

تدوين آيين نامه  براي استفاده از گل در ساخت و 
سازهاي يزد

مديرکل راه و شهرس��ازي اس��تان يزد 
با اش��اره به تدوين آيين نامه اي براي 
اس��تفاده از گل در س��اخت و س��از يزد 
گف��ت: حدود ۲۰ تا ۳۰ درصد جمعيت 
ش��هري استان يزد در بافت هاي هدف 
يعني بافت هاي حاش��يه اي، بافت هاي 

فرسوده و بافت هاي تاريخي زندگي مي کنند و ارتقاي کيفيت زندگي 
مردم س��اکن اين بافت ها، هدف اصلي طرح بازآفريني ش��هري است. 
محمدرض��ا نقص��ان محمدي در گفتگو ب��ا پايگاه خبري وزارت راه و 
شهرس��ازي با اش��اره به اهميت مس��کن در برنامه هاي اداره کل راه و 
شهرس��ازي اس��تان يزد اظهار کرد: حدود ۲۰ تا ۳۰ درصد جمعيت 
ش��هري اس��تان يزد در بافت هاي هدف يعني بافت هاي حاش��يه اي، 
بافت هاي فرس��وده و بافت هاي تاريخي زندگي مي کنند و مس��اکن 
اين افراد شامل طرح بازآفريني شهري است. وي با بيان اينکه طرح 
بازآفريني شهري مبتني بر مشارکت مردمي و بخش خصوصي است، 
تصري��ح ک��رد: دولت در اين طرح به ج��اي اينکه خودش همه کارها 
را انجام دهد، تلاش مي کند بس��تري را فراهم کند تا مردم و بخش 

خصوصي بتوانند فعال باشند.

سازمان بنادر پيگير وضعيت ۳ ايراني 
گرفتارشده در آب هاي امارات

مدي��رکل امور دريانوردان س��ازمان بن��ادر و دريانوردي گفت: وضعيت ۳ 
دريانورد ايراني که از س��وي ش��رکت هندي در آب هاي امارات گرفتار 
شده اند را پيگيري مي کنيم. به گزارش مهر علي اکبر مرزبان در ارتباط با 
گرفتار شدن 1۴ دريانورد ايراني، اوکرايني و اندونزيايي از سوي شرکت 
هندي به عنوان پيمانکار روي کشتي متعلق به ايران در لنگرگاه امارات، 
اظهار داشت: سازمان بنادر و دريانوردي بلافاصله پس از اطلاع از موضوع 
مربوطه وارد فاز تحقيق و بررس��ي ش��د و با انجمن صنفي دريانوردان 
تماس برقرار کرد تا از اطلاعات جزئي و تکميلي ماجرا مطلع شود. وي 
ادامه داد: از 1۴ دريانورد مورد نظر تنها ۳ نفر از آنها ايراني است و مابقي 
اهل کشورهاي اوکراين و اندونزي هستند. مدير کل امور دريانوردان و 
سازمان هاي تخصصي بين المللي سازمان بنادر و دريانوردي با بيان اينکه 
اطلاعات مربوط به کشتي و ۳ دريانورد ايراني اتخاذ شده، اعلام کرد: پيگير 
مکاتبه با وزارت امور خارجه هستيم تا هرچه سريعتر و از مسير ديپلماتيک 

و قانوني اين مسئله حل و فصل شود.

هيچ درخواست افزايش قيمتي 
براي مسکن مهر نداشته ايم

نايب رئيس انجمن انبوه س��ازان اس��تان تهران با تاکيد بر اين که هيچ 
درخواستي براي افزايش قيمت مسکن مهر پرديس نداشته ايم، گفت: 
شرکت عمران ۷۵ ميليون از متقاضيان مي گيرد اما ۵۶ ميليون آنرا به 
سازندگان مي دهد. مابه التفاوت اين مبلغ کجاست؟ ايرج رهبر در گفتگو با 
تسنيم در واکنش به مباحث مطرح شده در خصوص درخواست افزايش 
قيمت مسکن مهر از سوي انبوه سازان اظهار کرد: هيچ افزايش قيمتي در 
کار نيست، شرکت عمران پرديس به عنوان کارفرما وانمود مي کند که ما 
چنين درخواستي را داشته ايم. وي ادامه داد: اخيرا در جلسه اي با حضور 
متقاضيان مسکن مهر از آنها پرسيديم که چه ميزان آورده براي واحد خود 
واريز کرده اند. متقاضيان اعلام کردند ۳۳ تا ۳۵ ميليون که با احتساب 
وام ۴۰ ميليون توماني حدود ۷۵ ميليون تومان مي شود. وي افزود: اين 
در حالي اس��ت که براي هر واحد مس��کوني طرح مهر ش��رکت عمران 
پرديس به سازندگان ۵۶ ميليون تومان مي دهند. يعني از متقاضيان ۷۵ 
ميليون تومان مي گيرند و حدود 1۶ درصد آنرا به انبوه سازان نمي دهند. 
وي با طرح اين پرسش که مابه التفاوت آورده و وام متقاضيان کجاست، 
اظهار کرد: حدود ۳ تا ۵ ميليون تومان هزينه هاي نظام مهندسي، ارزيابي 
و ... اس��ت. ش��رکت عمران مي گويد مابه التفاوت را براي آماده سازي و 
محوطه سازي هزينه مي کند. اين در حالي است که اين واحدها اجاره 99 
ساله است و شرکت عمران مجاز است آنرا به هر کسي بفروشد بنابراين 

با پول متقاضيان نمي تواند اين هزينه ها را انجام دهد.

مسکن مهر نود و هشتي مي شود؟!
با وجود آنکه قرار بود پروژه مسکن مهر در سال 1۳9۶ به اتمام برسد، پايين 
بودن سرعت ارايه خدمات و زيرساخت ها اين طرح را به سال 1۳9۷ کشاند 
و بيم آن مي رود که کار تعداد اندکي از واحدهاي نيمه کاره به سال 1۳9۸ 
کشيده شود. به گزارش ايسنا، مسوولان دولتي وعده داده اند که مسکن 
مهر امس��ال به اتمام مي رس��د. اين طرح در قالب اس��تان ها به بيش از 9۰ 
درصد پيشرفت فيزيکي رسيده است. طرح مسکن مهر، شهريور امسال 
در قزوين به پايان مي رس��د، پايان مس��کن مهر در کردستان سال جاري 
خواهد بود، استان گلستان هم همين طور، در ارديبل پيشرفت مسکن مهر 
99 درصد است، 1۰ هزار واحد در پرند آماده افتتاح شده و حدود ۲۵ هزار 
واحد در پرديس به بهره برداري رسيده است. با اين حال هنوز پروژه مسکن 

مهر از نبود خدمات، زيرساخت ها و انشعابات رنج مي برد. 

پيشخوان

راه ومسکن

گروه راه و مسکن: معاون حمل ونقل وزير راه و شهرسازي از 
ابلاغ س��ند اس��تراتژي هاي بخش حمل ونقل با امضا وزير به 
تمامي س��ازمان ها و شرکت هاي تابعه و زيربخش هاي وزارت 
راه و شهرسازي در اوايل هفته جاري خبر داد و گفت: 9۴ اقدام 
اس��تراتژيک پيش بيني ش��ده اس��ت که ۴۰ مورد آن در دست 
اقدام قرار دارد. مهرداد تقي زاده در نشس��ت خبري با اصحاب 
رس��انه که روز گذش��ته در ساختمان شهيد دادمان برگزار شد، 
از ابلاغ سند استراتژي هاي بخش حمل ونقل با امضا وزير به 
تمامي س��ازمان ها و شرکت هاي تابعه و زيربخش هاي وزارت 
راه و شهرسازي خبر داد و تأکيد کرد: زين پس تمامي اقدامات 
بايد بر اس��اس اس��تراتژي هاي بخش حمل ونقل انجام شود. 
وي اف��زود: ش��ايد بخ��ش حمل ونق��ل بايد ده ها س��ال قبل 
استراتژي هاي بخش خود را تدوين و ارائه مي کرد. اما به هر 
روي امروز به همت مضاعف دولت، 1۸ ماه قبل اقدامات آغاز 
ش��د و س��رانجام خروجي کار س��ه ماه قبل آماده و در ش��وراي 

عالي ترابري ارائه شد.
مع��اون حمل ونق��ل وزير راه و شهرس��ازي خاطرنش��ان کرد: 
اس��تراتژي هاي بخ��ش حمل ونقل فقط ش��امل وزارت راه و 
شهرس��ازي و زيرمجموعه ه��اي آن نمي ش��ود بلکه به دليل 
گس��تردگي حمل ونقل، فعاليت س��اير بخش ها مانند صنايع 
خودروس��ازي و گم��رک براي بخش ترانزي��ت و حمل ونقل 
بين المللي را در برمي گيرد. تقي زاده با اشاره به اهميت تدوين 
و اب��لاغ اس��تراتژي هاي بخش حمل ونق��ل تصريح کرد: اين 
اقدام از اعمال سليقه هاي مختلف جلوگيري مي کند و مي تواند 
متولي��ان را ب��ه اهداف غايي بخ��ش حمل ونقل نزديک کند. 
به طوري که وقتي در راس��تاي هدف مبارزه با خودرو محوري 
و ترويج اس��تفاده از حمل ونقل عمومي گام برداش��ته مي شود، 
نمي توان ش��اهد افزايش خودروهاي ش��خصي در خيابان ها و 

کاهش توليد واگن و اتوبوس بود.
اين مقام مس��ئول در وزارت راه و شهرس��ازي با بيان اينکه » 
براي تقويت حمل ونقل عمومي بايد در استراتژي  حمل ونقل، 
بخش صنعت و جايگاه خاص آن ديده ش��ود« گفت: س��پس 
مي ت��وان ب��ا تعامل بخش صنعت و س��اير بخش ها به نحوي 
حرکت کرد که همه به سمت استراتژي ها متمايل باشند. معاون 
حمل ونقل وزير راه و شهرس��ازي تصريح کرد: نمي ش��ود که 
اولويت وزارت راه و شهرس��ازي توس��عه حمل ونقل ريلي باشد 
اما بخش حمل ونقل جاده اي از بودجه بيشتري برخوردار باشد. 
لذا در غير اين صورت بايد ش��عار خود را تغيير داده و اولويت 

خود را حمل ونقل جاده اي اعلام کنيم.
تق��ي زاده يادآور ش��د: حمل ونقل ج��اده اي از اهميت خاصي 
برخ��وردار ب��وده و رس��يدگي هاي خاص خ��ود را مي طلبد. اما 
کش��ورها بر اس��اس وسعت و ش��رايط جغرافيايي اولويت هاي 
حمل ونقل خود را مشخص مي کنند که براساس اين شاخص ها 
اولويت هاي اول و دوم ايران حمل ونقل ريلي و هوايي و مکمل 
آن ه��ا حمل ونقل جاده اي اس��ت و ب��راي تحقق برنامه ها بايد 
دست به دست يکديگر داد. وي افزود: با توجه به اينکه وزارت 
راه و شهرس��ازي فقط پيش��نهادکننده بودجه است، لذا نظرات 
س��ازمان برنامه وبودجه، دولت و مجلس شوراي اسلامي مهم 
هس��تند و هم راس��تا شدن اين دستگاه ها و نهاد ها براي اجراي 
استراتژي هاي حمل ونقل از اهميت بالايي برخوردار است. 

مع��اون حمل ونق��ل وزي��ر راه و شهرس��ازي اظهار داش��ت: 
اس��تراتژي هاي بخ��ش حمل ونق��ل ب��ر مبن��اي روش هاي 
علمي تدوين و وظايف س��ازمان ها مشخص ش��ده اس��ت و در 
مرحله بعدي اقدامات اس��تراتژيک قرار دارند. تقي زاده گفت: 
در س��ند اس��تراتژي هاي حمل ونق��ل 9۴ اقدام اس��تراتژيک 
پيش بيني شده است که ۴۰ اقدام در دست اجرا است و حدود 

۵۰ اق��دام ج��زو برنامه هاي آتي ق��رار گرفت. البته از ۴۰ اقدام 
1۰ اقدام در دولت هاي قبل در دس��ت پيگيري و ۳۰ اقدام در 
دولت ه��اي يازده��م و دوازدهم در دس��ت اجرا و مطالعه قرار 

گرفته است.
در ادامه معاون حمل ونقل وزير راه و شهرس��ازي در پاس��خ به 
س��ؤالي مبني بر ابلاغ س��ند استراتژي هاي بخش حمل ونقل 
به س��اير نهاد ها و دس��تگاه هاي ذي ربط از جانب شوراي عالي 
ترابري کش��ور و ميزان اس��تقبال آنها از اين س��ند گفت: مقرر 
ش��د س��ند اس��تراتژي هاي حبخش حمل ونقل براي اعضاي 
ش��ورايعالي تراب��ري ب��ا تأکيد بر اس��تراتژي هاي حمل ونقل 
ابلاغ ش��ود تا در هنگام پيگيري  بيش��تر متوجه اهميت س��ند 
استراتژي هاي بخش حمل ونقل شوند. تقي زاده همچنين در 
پاس��خ به س��ؤال خبرنگاران در خصوص راهکارهاي کاهش 
تلفات ناشي از حوادث رانندگي گفت: در سند استراتژي هاي 
بخش حمل ونقل به بحث ايمني راه ها پرداخته شده که مشابه 
موارد مطرح شده در نقشه راه ايمني کشور است . وي افزود: 
براس��اس پيش بيني ها ابتدا از س��ال ۸۴ که تعداد کش��ته هاي 
ح��وادث رانندگ��ي ح��دود ۲۵ هزار نفر ب��وده با افزايش قيمت 

و س��هميه بندي س��وخت در آن برهه زماني کاهش يافت. تا 
اينکه چند س��ال بعد با تصويب قانون تش��ديد جرائم رانندگي 
و افزاي��ش ن��رخ جرائم رانندگي مجدد تعداد تلفات رانندگي با 

کاهش شديد مواجه شد.
معاون حمل ونقل وزير راه و شهرس��ازي خاطرنش��ان کرد: در 
اين مدت کميس��يون ايمني راه ها به طور مرتب روند کاهش 
تلفات را رسد مي کرده و طبق پيش بيني ها تعداد تلفات ناشي 
از حوادث رانندگي در سال 9۶ حدود 1.۷ درصد نسبت به سال 
9۵ افزايش يافته اس��ت. تقي زاده از تصويب نقش��ه راه ايمني 
جاده هاي کش��ور در کميس��يون فرعي امور زيربنايي دولت در 
هفته گذشته خبر داد و گفت: اين طرح هم اکنون در انتظار ارائه 
در کميسيون اصلي زيربنايي دولت است تا در صورت تصويب 
در جلسه هيئت دولت مطرح شود. وي يادآور شد: در نقشه راه 
ايمني راه هاي کش��ور پيش بيني ش��ده اس��ت که طي 1۰ سال 
تع��داد تلف��ات رانندگي از 1۶ ه��زار به 9 هزار نفر کاهش يابد. 
اگر چه کار بسيار سختي است و بايد براي دستيابي به اهداف 

نقشه راه تمام امکانات و نيروها را بسيج کرد.
اين مقام مسئول بيان داشت: با توجه به شاخص جهاني تعداد 
کشته به ازاي 1۰۰ هزار نفر جمعيت و احتساب قيمت سوخت 
فعل��ي تع��داد تلف��ات رانندگي در ايران بالا نيس��ت. اگرچه در 
کشورهاي اروپايي که قيمت سوخت حدود ۴ تا ۵ برابر ايران 
است، تعداد تلفات رانندگي آن ها نيز به همين ميزان کمتر است. 
البته قيمت س��وخت به تنهايي ملاک کاهش تلفات رانندگي 
محس��وب نمي ش��ود و اقدامات بايد در قالب يک پکيج در نظر 
گرفته ش��ود. تقي زاده با اش��اره به اس��تراتژي هاي حمل ونقل 
و ه��دف مب��ارزه با خودرو محوري با نگاه توس��عه حمل ونقل 
عمومي بيان داش��ت: در همه کش��ورها قيمت خودرو ارزان و 
هزينه استفاده از آن گران تمام مي  شود. اما در ايران اين مساله 
برعکس بوده و قيمت سوخت نسبت به هزينه  و قيمت خودرو 
ارزان تر است. لذا ما معتقد هستيم که براي جلوگيري از اعمال 
فش��ار به مردم دولت بايد تصميماتي نس��بت به کاهش تعرفه 
واردات خودرو و تاثير آن بر کاهش قيمت خودروهاي داخلي 
اتخ��اذ کن��د و چند ماه بعد از اي��ن تصميمات اقدام به افزايش 
قيمت سوخت کند. اما بايد توجه داشت که اين اقدام مستلزم 
برنامه ريزي و هماهنگي با س��اير نهاد ها اس��ت. معاون حمل و 
نقل وزير راه و شهرس��ازي از مکان يابي ۵۰ مرکز لجس��تيک 
کش��ور با اس��تفاده از مدل رياضي »OR« به منظور جلوگيري 

از رفتار سليقه اي و بر پايه انتخاب هاي علمي خبر داد.

معاون وزير راه از ابلاغ سند استراتژي هاي بخش خبر داد

توسعه ريلی؛ اولويت  حمل و نقل

سامانه اي براي تعيين قيمت مسکنمصالح بخش کوچکي از قيمت مسکن استنوسازي بافت فرسوده ذاتا کار شهرداري است
عضو کميسيون عمران مجلس، با تاکيد 
بر اينکه متولي ش��هر در امر س��اخت و 
س��از و نوس��ازي ها ش��هرداري بوده و 
دولت نبايد دخالتي داش��ته باشد، گفت: 
هرچند ش��هرداري ها بازوي اجرايي در 

اي��ن مهم هس��تند؛ ام��ا بخش خصوصي و م��ردم بايد پاي کار 
باشند. سيدابوالفضل موسوي بيوکي با بيان اينکه افزوده شدن 
شهرداري به موضوع تصميم گيري در حوزه بافت فرسوده اقدام 
درس��تي بوده، گفت: متولي ش��هر در امر س��از وکار شهرداري ها 
بوده از اين رو دولت نبايد در اين موضوع دخالت داشته باشد. اين 
نماينده مجلس با تاکيد بر اينکه نوسازي بافت فرسوده شهري 
از جنس کارهاي ش��هرداري ها اس��ت، افزود: در اين راستا دولت 

بايد ضمن سياست گذاري تسهيل گري کند.

عضو کميسيون عمران مجلس، با بيان 
اينکه بخش کوچکي از قيمت مسکن به 
مصالح س��اختماني مربوط است، گفت: 
قيمت بالاي زمين، هزينه هاي اداري، 
ارزش افزوده و حاشيه سود سرمايه گذار 

عامل گراني مس��کن اس��ت. سيدکمال الدين شهرياري با بيان 
اينکه بخش بسيار کوچکي از قيمت مسکن به مصالح ساختماني 
مربوط است، گفت: اگر اکنون آپارتمان در تهران متري ۵ ميليون 
تومان باشد رقمي در حدود يک و نيم تا دو ميليون آن قيمت و 
هزينه ساخت بوده و از اين هزينه ساخت هم ۳۰ درصد تقريبا 
براي دس��تمزد کس��ر ش��ده و حدود ۷۰ درصد نيز هزينه مصالح 
است. اين نماينده مجلس گفت: هزينه تمام شده ساختمان تا 

حدودي بستگي به نوع ساخت آن دارد.

رئيس کميسيون عمران مجلس از ارائه 
پيشنهاد راه اندازي سامانه تعيين قيمت 
مس��کن خبر داد. محمدرضا رضايي با 
اشاره به رشد قيمت مسکن و اجاره بها، 
اظهار کرد:  افزايش قيمت مسکن شرايط 

را بر مردم به ويژه تهراني ها سخت کرده است. وي تصريح کرد: از 
وزارت راه و شهرسازي و دستگاه هاي نظارتي درخواست مي کنيم 
نظارت بر بازار مسکن را بيشتر کنند. وي از ارائه پيشنهاد ايجاد 
س��امانه تعيين قيمت مس��کن خبر داد و افزود:  پيش��نهاد دادهم 
سامانه اي تعريف شود تا بر اساس آن مشخص شود در محله هاي 
مختلف تهران واحدهاي مسکوني متناسب با کيفيت و سن بنا 
قيمت گذاري شوند. رئيس کميسيون عمران مجلس بيان کرد: 

براي اجاره بها نيز اين کار اجرا خواهد شد.

معاون امور بندري و اقتصادي سازمان بنادر و دريانوردي با 
بيان اينکه اين سازمان در سال 9۷ اقدام به اصلاح تعرفه هاي 
حق��وق، ع��وارض و هزينه هاي بندري کرد، گفت: با اصلاح 
تعرفه ه��اي حق��وق، عوارض و هزينه ه��اي بندري در بندر 
شهيد بهشتي چابهار اکنون اين بندر به ارزان ترين بندر در 
کل منطقه خليج فارس و درياي عمان تبديل شده است. به 
گزارش س��ازمان بنادر و دريانوردي، محمدعلي حس��ن زاده 
درباره کاهش تعرفه هاي بندري افزود: س��ازمان بنادر براي 
کشتي هاي خارجي متعلق به لاينرهاي بين المللي در بندر 
ش��هيد بهش��تي چابهار 9۰ درصد تخفيف هزينه تخليه و 
بارگي��ري کانتين��ر به مدت س��ه ماه در نظ��ر گرفته و ميزان 
اين تخفيف براي سه ماهه دوم ۷۰ درصد و براي ۶ ماه بعد 
۳۰ درصد است و چنانچه حمل بار از سوي لاينرهاي بين 
المللي تداوم پيدا کند، س��ازمان بنادر و دريانوردي در س��ال 
دوم به کشتي هاي خارجي متعلق به لاينرهاي بين المللي 
۳۰ درصد تخفيف در سال دوم هم ادامه پيدا مي کند و اين 
تخفيف ه��ا، ع��لاوه بر تخفيفات در حقوق و عوارض بندري 
اس��ت. حس��ن زاده گفت: سال گذش��ته به منظور استفاده از 

دان��ش و تجرب��ه اپراتورهاي بين المللي و افزايش تعاملات 
راهبردي، به عنوان گام نخست؛ قراردادي به مدت 1۰ سال 
با هندي ها در بندر شهيد بهشتي چابهار منعقد شد. وي افزود: 
بکارگيري اپراتورهاي خارجي در ساير بنادر کشور به منظور 
ارتقاي سطح کيفيت خدمات بندري در دستور کار قرار دارد 
و مقرر شده است يک اپراتورخارجي به همراه شريک ايراني 
به منظور دسترس��ي ايران به بازارها و تعاملات بين المللي 
در س��رمايه گذاري و راهبردي ترمينال کانتينري بندر امام 

خميني )ره( فعاليت کند.

تخفيف هاي ويژه به لاينرهاي خارجي در بندر چابهار
مدي��رکل دفت��ر جذب س��رمايه و تجهيز مناب��ع وزارت راه و 
شهرس��ازي ضمن اعلام نرخ مصوب عوارض آزادراه هاي 
مشارکتي در سال 9۷ گفت: متوسط رشد درآمدهاي آزادراه ها 
در سال 1۳9۷ با نرخ هاي مصوب جديد نسبت به سال 1۳9۶، 
حدود ۲۰ درصد پيش بيني ش��ده اس��ت. مهدي حيدري در 
گفتگو با وزارت راه و شهرسازي با اشاره به ابلاغيه نرخ جديد 
عوارض آزادراهي 9۷ اظهار داش��ت: به منظور هماهنگي و 
پاسخگويي يکسان به مراجع ذيصلاح، نحوه محاسبه نرخ 
عوارض که براساس پارامترهاي حقوقي و اقتصادي شامل 
مانده س��رمايهگذاري صورت گرفت، آمار تردد به تفکيک 
خودروه��ا، طول دوره بهرهبرداري باقيمانده، ميزان کاهش 
مصرف سوخت، کاهش زمان سفر خدمت گيرنده از شبکه 
آزادراه��ي، ص��ورت پذبرفته اس��ت. وي افزود: در راس��تاي 
اس��تهلاک کامل اصل و س��ود س��رمايه احداث آزادراه ها در 
چارچوب زمان بندي پيوس��ت قرارداد، بايد س��الانه به طور 
متوسط حدود ۴۰ درصد درآمد آزادراه ها افزايش يابد. حيدري با 
اشاره به رشد سالانه مورد نياز جهت استهلاک سرمايه و رشد 
درآمد از سال 1۳9۷ تا پايان دوره واگذاري آزادراه ها گفت: در 

راستاي تحقق شاخص هاي مرتبط با رفاه اجتماعي و به منظور 
کاهش فشار تورمي بر کاربران جاده اي نرخ هاي مصوب قابل 
دفاع است. چراکه براساس آن درصد رشد درآمد در سال 1۳9۷ 
از درصد رشد قابل انتظار در طرح هاي تجاري بسيار پايينتر 
است. مديرکل دفتر جذب سرمايه و تجهيز منابع وزارت راه و 
شهرسازي با اشاره به درصد رشد درآمدهاي آزادراه ها در سال 
1۳9۷ نسبت به سال 1۳9۶ گفت: متوسط رشد درآمدهاي 
آزادراه ها در س��ال 1۳9۷ با نرخ هاي مصوب جديد نس��بت به 

سال 1۳9۶، حدود ۲۰ درصد پيش بيني شده است.

پيش بيني رشد ۲۰ درصدي در آمد آزادراها 

مصائب وزارت راه در شناسايي خانه هاي خالي 
يک کارش��ناس مس��کن با بيان اينکه مخالفت ها بر سر تعلل 
درباره راه اندازي سامانه املاک جنبه سياسي دارد و شناسايي 
خانه ه��اي خالي اقدامي بسيارس��خت اس��ت گف��ت: مردم با 
ترفندهاي مختلفي شاخص هايي را که دولت براي خانه هاي 
خال��ي ب��ه کار مي ب��رد را خنثي مي کنند. س��لطان محمدي با 
بيان اينکه مخالفت ها برس��ر تعلل درباره راه اندازي س��امانه 
س��امانه ملي املاک و اس��کان کش��ور جنبه سياس��ي دارد و 
شناسايي خانه هاي خالي اقدامي بسياري بيچيده است تاکيد 
کرد:  راه اندازي سامانه اي کارآمد و قوي که اجراي آن اندکي 
زمان بر باشد بهتر از راه اندازي سامانه اي ضعيف درکوتاه مدت 
باش��د، اس��ت. وي با اش��اره به شکايت احمد توکلي از وزيرراه 
به دليل تاخير در راه اندازي س��امانه املاک و اس��کان کش��ور 
گفت: به نظر مي رسد که طرح اين شکايات و انتقاداتي که از 
س��وي برخي بابت تاخير در راه اندازي س��امانه صورت گرفته، 

جنبه سياس��ي دارد و مطرح کنندگان بيش��تر از اينکه دغدغه 
اخذ ماليات از خانه هاي خالي وکسب درآمد از اين مسير براي 
دولت را داش��ته باش��ند، بيش از هر چيز انگيزه هاي سياس��ي 
دارند. اين کارشناس مسکن با تاکيد براينکه راه اندازي سامانه 
املاک به منظور شناسايي خانه هاي خالي اقدام جديدي است 
ک��ه ب��ه همين دليل راه اندازي آن زمان بر اس��ت، گفت:  نبايد 
تصور ش��ود که راه اندازي اين س��امانه کارآساني است چراکه 
اساس��ا جمع آوري اطلاعات قوي و مس��تدل درباره واحدهاي 
خالي از س��کنه با مصايب بي ش��مار و غيرقابل پيش بيني اي 
همراه است و همين مساله سبب ايجاد تاخيردر راه اندازي اين 
سامانه شده است. وي با بيان اينکه تجربه مربوط به سياست 
دول��ت در پرداخ��ت يارانه ها و اس��تخراج اطلاعات مربوط به 
يارانه بگيران نشان داد که تهيه بانک اطلاعات با مشکلات 
زيادي مواجه اس��ت گفت: درموضوع پرداخت يارانه ها علي 

رغ��م اينک��ه دولت بر اين باور اس��ت ک��ه نبايد به ثروتمندان 
يارانه پرداخت کند اما به دليل ضعف اطلاعاتي نتوانست اين 
سياس��ت را اجرايي کند. س��لطان محمدي با تاکيد براينکه با 
توج��ه ب��ه اين تجارب نبايد انتظار داش��ت که وزارت راه فورا 
نسبت به راه اندازي سامانه اقدام کند تاکيد کرد:  عموما تجربه 
ثابت کرده که مالکان واحدهاي خالي ازس��کنه با ترفندهاي 
مختلف ملک خود را از شمول خانه هاي خالي خارج مي کنند. 
به گفته اين کارش��ناس در چنين ش��رايطي اگر دولت بخواهد 
اين واحدها را جزء خانه هاي خالي از س��کنه محس��وب کند و 
آنها را در رديف خانه هاي خالي در س��امانه به ثبت برس��اند با 
ش��کايت مالکان مواجه خواهد ش��د. سلطان محمدي گفت: 
اگر دولت ش��تابزده و بدون دلايل ومس��تندات کافي املاک 
را در رديف خانه هاي خالي قراردهد بدون ش��ک با ش��کايت 
مالکان مواجه خواهد شد واين شکايت سبب تحميل هزينه اي 

زيادي به دستگاه اداري خواهد شد و بنابراين براي اجتناب از 
اين شرايط لازم است که دولت در اين زمينه شتاب زده عمل 
نکند. سلطان محمدي در ادامه با تاکيد براينکه اجراي طرح 
شناس��ايي واحدهاي خالي ازس��کنه در دولت قبل با شکست 
مواجه شده، گفت:  تشخيص اينکه کدام واحد جزء خانه هاي 
خالي از سکنه محسوب مي شود کار بسيار سختي است و مردم 
معمولا با روش هاي مختلفي ابزارها وشاخص هايي که دولت 
براي شناس��ايي خانه خالي در نظر مي گيرند خنثي مي کنند. 
وي گفت: شناس��ايي واحدهاي خالي از س��کنه با دردسرهاي 
زيادي براي دولت همراه اس��ت و از ميان واحدهايي که جز 
ليست خانه خالي قرار مي گيرند عموما فقط تعدادي از آنها در 
ليس��ت واقعي خانه خالي براي دريافت ماليات قرارمي گيرند 
و ما بقي با ترفندهاي مالکان از شمول خانه خالي و پرداخت 

ماليات خارج مي شوند.

تجديد نظر در طرح هاي توسعه شهري
معاون معماري و شهرسازي ضمن واکاوي تحولات جميعتي 
مناطق ش��هري و روس��تايي و اثر آن بر طرح هاي توس��عه 
شهري، گفت: تحولات جمعيتي همواره مبناي طرح ريزي و 
برنامه ريزي توسعه بوده ولي مدتي است که در کشور با نگاه 
کيفي به آن توجه نشده و همان نگاه کمي در طرح هاي توسعه 
ش��هري منعکس مي شده و مبناي برنامه ريزي و طرح ريزي 
شهري بوده که نيازمند تجديدنظر در اين نوع نگاه هستيم. 
به گزارش وزارت راه و شهرس��ازي، محمدس��عيد ايزدي در 
نشس��ت تحولات جميعتي ش��هري و روستايي ايران با اشاره 
به اينکه مباحث نشس��ت هاي معاونت معماري و شهرسازي 
قرار است با موضوعات مختلفي از حوزه توسعه کلان تا خرد 
در بي��ن صاحب نظ��ران ادامه يابد، گفت: مباحثي که در آينده 
در ش��وراي عالي شهرس��ازي و معماري ايران مطرح خواهند 
ش��د موضوعاتي هس��تند که پيش از آن نيازمند اين هس��تند 

تا در بين صاحب نظران در مورد آن انديش��ه ش��ود. به ويژه 
کار اخيري که در رابطه با تجديد نظر در فرآيند و س��اختار و 
س��ازمان طرح هاي توسعه فضاهاي شهري انجام مي دهيم، 
اقدامي است که البته با همکاران و نمايندگان صنف و حرفه 

پيش مي رود.
معاون وزير راه و شهرسازي ادامه داد: موضوع تجديد نظر در 
فرآيند، ساختار و سازمان طرح هاي توسعه فضاهاي شهري 
مي تواند يکي از بخش هاي اصلي نشس��ت با صاحب نظران 
باشد و اين قبيل موضوعات مي تواند از دبيرخانه شورايعالي 
شهرسازي و معماري ايران به شورايعالي بيايد و در مورد آنها 
تصميم گيري شود. وي گفت: بحث تشکيل شوراي اعتلاي 
معماري در جلسه چهارم شوراي عالي شهرسازي و معماري 
ايران به تصويب رس��يد؛ موضوع مغفولي که مدت هاس��ت 
تلاش بر اين بوده تا پيگيري ش��ود و خوش��بختانه در جلس��ه 

چهارم شوراي عالي در مورد آن تصميم گيري شد که جزئيات 
آن در اس��رع وقت به اطلاع عموم علاقمندان خواهد رس��يد. 
ايزدي در ادامه خاطرنشان کرد: موضوع جميعت و تحولات 
آن يکي از دغدغه هايي بود که از گذشته با آن روبه رو بوديم. 
تح��ولات جمعيت��ي همواره مبناي طرح ريزي و برنامه ريزي 
توس��عه بوده ولي مدتي اس��ت که در کش��ور با نگاه کيفي به 
آن توجه نش��ده اس��ت. عمدتا نگاه به اين جريان يک نگاه 
کمي بوده و همان نگاه کمي در طرح هاي توس��عه ش��هري 
منعکس مي ش��ده و مبناي برنامه ريزي و طرح ريزي شهري 

بوده است که نيازمند تجديدنظر در اين نوع نگاه هستيم.
معاون معماري و شهرس��ازي گفت: با يک تاملي نس��بت به 
تح��ولات جمعيت��ي در دهه  هاي گذش��ته متوجه تغييرات و 
تحولات عمده اي مي ش��ويم که شايد بتواند تاثيرات اساسي 
در نگاه ما به توسعه سرزمين داشته باشد. ايزدي از ارايه اين 

موضوع در ستاد ملي بازآفريني شهري خبر داد و درخواست 
کرد تا اين گروه اطلاعات خود را با صاحبنظران شهرسازي 
ومعم��اري کش��ور ني��ز در ميان بگذارند. ايزدي يادآور ش��د: 
هم اکنون اين خلاء را در کش��ور داريم که تحولات جمعيتي 
ب��ا ن��گاه کيف��ي مبناي برنامه ريزي ما نيس��ت. م��ا با همان 
روند گذش��ته داريم طرح ريزي توس��عه را ادامه مي دهيم که 
قطع��ا نيازمند تغيي��ر نگرش و تغيير رويکردهاي ما به مباني 

برنامه ريزي توسعه است.


